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Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport

Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

Az ULTRAHANG
több mint
képalkotás

DIAGNOSZTIKA KÖZPONT

Pozitron-Diagnosztika Központ
1117 Budapest, Hunyadi János út 9-11.

+36 1 505 8888 www.pet.hu info@pet.hu

elérhetőségek

Az egyik legelterjedtebb diagnosztikai módszer, amely:

kockázatmentes
bármikor elvégezhető

Erek, inak, izmok, ízületek, 
hasi szervek, pajzsmirigy és 
a szív vizsgálatára alkalmas.



 KÖZÉPPONTBAN  
 AZ ÉPÍTETT  ÉS A TERMÉSZETI  
 KÖRNYEZET JAVĺTÁSA 
Az önkormányzat kiemelt figyelmet fordít az épített és a termé-
szeti környezet minőségének javítására. A várostervezés során 
alkalmazott szigorú előírások biztosítják az épületek energia-
hatékonyságát és a környezetbarát megoldások alkalmazását. 
Ezen felül a zöldfelületek gondozása, növelése szintén kulcs-
szerepet játszik a fejlesztési irányok meghatározásakor.

Az elmúlt évben több felújítás és beruházás is célzottan a zöld-
felület növelésére, a fenntartható környezet minőségének 
javítására irányult. A teljesség igénye nélkül említhetjük itt a 
Patkó utcai játszótér felújítását, a szintén zöldfelületi fejleszté-
sen átesett Szabadidőparkot, a Rózsa utcai intézmény játszó-
udvarát, vagy a Holdfény Óvodában a csoportszobákhoz kap-
csolódó udvari területet. Ugyancsak 2023-ban fejeződött be a 
Mákszem Óvoda udvarának teljes körű megújítása, és a Bleyer 
iskola sportudvarán a futópálya felújítása. De ide sorolhatjuk a 
Csata utcai körforgalom zöldfelületi fejlesztését is. A természe-
tes környezet is figyelmet kap, a fenntarthatóság jegyében az 
önkormányzat az egynyári virágokat évelővé alakította át, és 
az öntözésnél is kiemelt szempont a fenntartható, gazdaságos 
rendszerek kialakítása. Ezen felül, ahogy minden évben, idén is 
sor kerül fásításra a városban. A városvezetés együttműködve 
a budaörsi lakosokkal nagyon pozitív irányú változásokat ért el 
a település környezetében és az életminőség javításában. 

 BUDAÖRS  
 „FENNTARTHATÓ KÖZÖSSÉG” 
Budaörs legnagyobb energiafelhasználó intézménye a városi 
uszoda (BVUSS) épülete. Ahhoz, hogy a város elérje a 2030-
ra kitűzött 40%-os CO2 kibocsátás csökkentést városi szinten, 
elengedhetetlen az uszoda energetikai korszerűsítése. Az ön-
kormányzat az uszoda működéséhez napelemes rendszer te-
lepítését tervezi, az ehhez szükséges hatástanulmány, 3D mo-
dell alapú látványterv és animált videó készítésével indult az 
önkormányzat az OTP Bank által meghirdetett „Fenntartható 
Közösség” pályázaton. Budaörs elnyerte az első díjat a példa-
értékű tervekkel. A pályázati forrásból egy webalkalmazás is 
készül, ami más épületek energia hatékony tervezéséhez nyújt 
majd segítséget. A modell és szimuláció alapú tervezés szintén 
hozzájárul a fenntartható város kialakításához. 

Klímabarát Budaörs
 KĺVÁNCSIAK VAGYUNK A VÉLEMÉNYÉRE! 

Budaörs Város Önkormányzata hosszú ideje kiemelten kezeli 
a klímavédelem és a fenntarthatóság ügyét. Hogy mi mindent 
tett az elmúlt években és mi mindent tervez ezen a területen, 
azt éppen egy éve, ugyanilyen mellékletben foglaltuk össze. 
Ebből egyebek között kiderült, hogy 2011-ben Budaörs volt 
az első magyar önkormányzat, amelyik csatlakozott a 2008-
ban létrehozott nemzetközi Polgármesterek Szövetségéhez 
(Convenant of Mayors), amivel városunk elkötelezte magát az 
éghajlatvédelem és a fenntartható energiagazdálkodás mel-
lett. Ehhez kapcsolódóan készült el 2012-ben a Fenntartható 
Energia Akcióterv (Sustainable Energy Action Plan – SEAP), 
benne célként az, hogy 2020-ig legalább 20%-kal csökkentjük 
a város energiahasználattal járó szén-dioxid-kibocsátását a 
2009-es bázisévhez képest. A vállalás 2018-ra teljesült: 23,4%-
kal. Majd jött az újabb kibocsátáscsökkentési cél, amelyeket 
már a 2020-ban elkészített Fenntartható Energia és Klíma Ak-
cióterv (Sustainable Energy and Climate Action Plan, SECAP) 
foglalja össze. Ebben a legfontosabb, hogy a CO2-kibocsátást 
legalább 40%-os mértékben szeretnénk csökkenteni 2030-ig, 
a 2009-es bázisévhez képest. Emellett nagy figyelmet szen-
telünk a klímaváltozás káros hatásaival szembeni ellenálló 
képesség fokozásának, és ami jelenleg kiemelkedő feladat: a 
biztonságos, fenntartható és megfizethető energiaellátás biz-
tosítása a polgárok számára.

A következő fontos dokumentum 2021-ben készült el, ez pedig 
a Budaörs Helyi Klímastratégiája. Ebben az akciótervvel össz-
hangban 2030-ra 17%-os üvegházgáz-emisszió-csökkentést 
tűzött célul a város a 2018-as helyzethez képest. Távlati cél-
ként pedig 2050-re a város vezetése a klímasemlegességet 
kívánja megvalósítani.

A stratégiák fontos eleme a szemléletformálás. Sokan gondol-
ják, hogy a tavalyi drasztikus lakossági energiaár emelkedésnél 
nincs hatékonyabb módja az energiával való takarékosságra 
való „nevelésnek”, de ez bizony a gazdasági nehézségek mel-
lett olyan nem kívánt következményekkel is járt, mint például 
a hulladékkal való tüzelés, aminek a visszaszorítása érdekében 
az önkormányzat civil szervezetekkel közösen indított kam-
pányt.

A lakossággal való egyeztetéseket - közvetlenül vagy civil szer-
vezeteken keresztül - továbbra is nagyon fontosnak tartja a bu-
daörsi önkormányzat, amit mi sem bizonyít jobban, minthogy 

a város jövőjét meghatározó kérdésekről ezekben a hetekben 
is több véleményt kérő felhívás jelent meg. Az egyik ilyen a 
most elkészült Budaörs Fenntartható Városi Mobilitási Tervé-
hez kapcsolódik, aminek a véglegesítése előtt a lakosság véle-
ményét meghallgatták a tervről. Egy másik pedig a nyár elején 
az új kerékpárút építéséhez tartozó kérdőív, mivel Budakeszi, 
Budaörs és Törökbálint közösen indul a „Városok zöldítése” 
elnevezésű közvetlen európai uniós pályázaton, egy, a három 
várost összekötő kerékpárút építésének tervével. 

Erről itt írtunk: http://budaorsinaplo.hu/ 
lakossagi-kerdoiv-uj-kerekparut-epiteserol

És értelemszerűen a lakossággal való párbeszédet szolgálja sok 
egyéb mellett ez az összeállítás is, amit a Budaörsi Naplóban a 
kedves olvasó éppen most tart a kezében.

 FENNTARTHATÓ VÁROSI  
 KÖZLEKEDÉSI TERV 
Budaörs Város Önkormányzatának célja, hogy 2030-ra 40%-
kal csökkentse a szén-dioxid kibocsátást, és 17%-kal az teljes 
üvegházgáz-emissziót városi szinten. A kitűzött vállalások si-
keres eléréséhez rendkívül fontos a városi közlekedés fejlesz-
tése. Ugyanakkor, a városi közlekedés számára a fenntartható 
fejlesztési célok egyszerre jelentenek lehetőséget és kihívást. 

Budaörs európai uniós támogatással elkészítette a Fenntartha-
tó Városi Mobilitási Tervét (SUMP).  A Terv célja, hogy a város 
közlekedése környezetkímélő és fenntartható legyen, illetve 
még kényelmesebbé és elérhetőbbé váljon mindenki számá-
ra a közösségi közlekedés. A terv elkészítésében több körben 
bevonta az önkormányzat a budaörsieket, a városban működő 
civil szervezeteket és vállalkozásokat. A szakemberek minden 
beérkezett véleményt figyelembe vettek, így egy olyan terv 
került a képviselő testület elé, amelyet az itt élők a leginkább 
támogatnak. 
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 MEGÚJULÓ ÖNKORMÁNYZATI  
 ÉPÜLETEK 
Budaörs Város Önkormányzata számos kezdeményezést indí-
tott, amelyek célja a fenntarthatóság és az ökológiai egyensúly 
megteremtése. Az önkormányzat határozott terve továbbra is 
a tulajdonában lévő intézmények energiahatékonyságának 
javítása. Az infláció és az elszabaduló energiaárak okozta ne-
hézségek ellenére sem mond le a fejlesztési terveinek meg-
valósításáról. Sőt, a jelenlegi energiaár-robbanás kihívásaira 
hosszútávú megoldásokkal reagál az önkormányzat, folytatja 
az energiatakarékos beruházásokat. A Kesjár Csaba Általános 
Iskola, a Herman Ottó Általános Iskola, az Illyés Gyula Gimná-
zium, az 1. Számú Általános Iskola, a Kamaraerdei Óvoda és a 
Városháza épületei után idén további hat óvodára telepítettek 
napelemes rendszert. Ezenfelül 9 óvodában, bölcsődében cse-
rélték le a hagyományos lámpatesteket energiatakarékos LED 
fényforrásokra. 

2022-ben a Jókai Mór Művelődési Központ és Budaörsi Latino-
vits Színház épületében történt energetikai korszerűsítés, és 
nagy teljesítményű napelempark elhelyezése. 

Továbbá, európai uniós finanszírozást nyert Budaörs Város 
Önkormányzata a korszerűtlen állapotú közintézményeinek 
megújítására. A Budaörsi Csicsergő Óvoda és a Gróf Bercsényi 
Zsuzsanna Városi Könyvtár épületeinek energetikai korszerűsí-
tése valósul meg folyamatosan az elnyert pályázati forrásból. 
Az épületek energetikai megújítása nemcsak a fenntartható 
városfejlesztési célokhoz járul hozzá a racionális energiahasz-
nálat és üvegházhatású gázok kibocsátásának csökkentésével, 
hanem a budaörsiek életminőségét is javítja. A beruházás köz-
ponti eleme a megújuló energiafelhasználás megvalósítása az 
intézményekben, ezáltal csökkentve a természetre rendkívül 
káros üvegházhatású gázok kibocsátását. Az új fűtési rendszer 
megújuló energia alapú lesz az intézményekben, és mindkét 
épületre napelemeket telepítenek, így az épületek üzemel-
tetéséhez szükséges villamosenergia előállítása is megújuló 
energiaforrás igénybevételével történik majd.

 NYITOTT ÉS ÖNKÉNTES  
 EGYÜTTMŰKÖDÉS 
A nemzetközi URBACT – Cities4CSR program folytatásaként 
2022 nyarán az önkormányzat kezdeményezte a Budaörs Kö-
zösség megalapítását.  Az újszerű együttműködés célja, hogy 
az önkormányzat a budaörsi vállalkozások és civil szereplők 
bevonásával hatékonyabban dolgozzon együtt a mindenkit 
érintő problémák megoldásában.  Mindez a szolidaritás, a kö-
zös felelősségvállalás, és a vállalatok összehangolt társadalmi 
felelősségvállalása, azaz CSR tevékenysége mentén valósuljon 
meg. 

A „Budaörs Közösség” mindenekelőtt egy nyitott és önkéntes 
együttműködés. Nyitott, mert további csatlakozókat is várnak 
a kezdeményezéshez. Önkéntes pedig azért, mert minden 
csatlakozó olyan erőforrásokkal és olyan formában vesz részt a 
problémák megoldásában, amilyeneket erre a célra mozgósí-
tani kíván. A tavalyi indulás óta már több körben csatlakoztak 
új budaörsi szereplők a közösséghez. 

Tudta? 
 AZ ERDŐK VÍZHÁZTARTÁSÁNAK
 MEGŐRZÉSE A KLĺMAVÉDELEM 
 EGYIK FONTOS ESZKÖZE 
Az erdők a Föld vízgazdálkodásának kiemelkedő szereplői; 
elég csak arra gondolni, hogy az erdősült vízgyűjtő területek 
a világon hozzáférhető víz 75 százalékát adják. Beszédes példa 
az is, hogy a világ nagyvárosai egyharmadának ivóvízkészlete 
jelentős részben erdőterületekről származik. A 2022-es aszály 
szemmel látható nyomokat hagyott a Pilisi Parkerdő területén 
is, ahova Budaörs erdei is tartoznak. A sajnálatos tendencia 
egyértelmű: a szélsőséges eloszlás hatalmas, a talaj számára 
„feldolgozhatatlan” mennyiségű csapadékot és hosszú, száraz 
és forró időszakokat okoz. 

Éppen ezért a Pilisi Parkerdő stratégiai célkitűzése a területén 
lévő vizes élőhelyek megőrzése, megújítása, újak létrehozása. 
E hegyvidéki vizes élőhelyek helyreállítását 2008-ban kezdte el 
a Pilisi Parkerdő, a „Parkerdő természetesen” program kere-
tében. A programban természetes, „természetszerű” vizeket 
és mesterséges tározókat egyaránt felújítottak. Ez utóbbiak 
jellegzetessége, hogy alapvetően az erdőgazdálkodás és vad-
állomány támogatására (például csemetetermelés, vaditató, 
dagonyázóhely) hozták létre ezeket, de mára már természetes 
elemeivé váltak a helyi ökoszisztémának.

Az erdők vízvisszatartási képessége azért is fontos a klímavé-
delem szempontjából, mert a fák a talajban összegyűlő víz, 
csapadék egy részét elpárologtatják, és visszajuttatják a le-
vegőbe. Ennek számos, a klímánkra nézve pozitív hatása van: 
javul a levegő minősége, csökken a hőmérséklete, fenntart-
hatóvá válik a víz körforgásának folyamata, ráadásul az erdők 
szűrik és tisztítják is a vizet. Az erdők ezen túlmenően a víz 
visszatartásával növények és állatok számára hasznosíthatóvá 
teszik a csapadékot.

Ezt teheti 
a lakosság
 ÁTLAGOSAN MÁSFÉL FÖLDET  
 VESZÜNK IGÉNYBE  
Mivel lehet elérni, hogy az emberek környezettudatosab-
ban éljenek, illetve mi akadályozza őket ebben? Vadovics 
Kristóf a GreenDependent Egyesület nemzetközi kutatá-
sokban vesz részt. Mint egy korábbi, budaörsi előadásá-
ban elmondta: az emberek azt hiszik, feltétlenül lemon-
dással jár a környezettudatos életmód, holott ez nem 
minden esetben igaz, mert szinte mindennek megvan a 
kisebb szén-dioxid kibocsátású változata. 
Sokszor például csak megszokásból mosunk 60 Celsius fokon, 
holott az esetek többségében bőven elég 30 vagy 40 fokon 

mosni. Vagy hogy feltétlenül muszáj-e 20 percig zuhanyozni 
vagy elég rá 10 perc? Az energiatudatosságon van a hang-
súly, ha csak arra odafigyelünk, hogy feleslegesen ne legyen 
felkapcsolva a villany abban a helyiségben, ahol éppen nem 
tartózkodunk, csak azért, mert megszoktuk, az nem okoz élet-
minőség romlást.

A probléma ugyanis egyrészt az, hogy az üvegházhatású gá-
zok túltengése a légkör hőmérsékletének növekedésével jár 
együtt, ami a globális felmelegedést okozza, s ez sok terüle-
tet élhetetlenné tesz, illetve az élővilágot is pusztítja. Más-
részt az úgynevezett ökológiai lábnyom azt mutatja meg, hogy 
egy egyén életformájának fenntartásához mekkora földterü-

let, vízkészlet, nyersanyag szükséges, illetve az általa termelt 
hulladék milyen mértékben terheli a Földet és a légkört. Egy 
ausztrál vagy egy amerikai úgy él, hogy öt Föld kellene a kiszol-
gálásához, ami hosszú távon nyilván nem működik. Mi, magya-
rok átlagosan másfél Földet veszünk igénybe, ami világszinten 
nem olyan rossz, de a jövő generációit szintén ellehetetleníti. 
Ezért kell visszafognunk a fogyasztásainkat annyira, ami miatt 
túllépjük a valódi lehetőségeinket.

Egy másik példa: egy olyan apróság is fontos döntés, mint az, 
hogy el szeretnénk fogyasztani egy almát. Ugyanis nem mind-
egy, hogy az az alma a kertünkből származik (0 g szén-dioxid 
kibocsátással jár) vagy szélsőséges esetben – ami nem is túl 
ritka eset – több ezer kilométerről szállítják ide (150 g szén-
dioxid kibocsátással jár). Csak ez az apróság ekkora mértékben 
befolyásolja egy ember karbonlábnyomát. Egy magyar ember 
élete évente átlagosan 5 tonna szén-dioxid kibocsátással jár, 
ami sok, a fenntarthatósághoz 2-2,5 tonna lenne jó.

A fűtés (illetve a nyári hűtés a klímaberendezésekkel) az, ami-
vel a leginkább befolyásolhatjuk a szén-dioxid kibocsátást, ez 
legegyszerűbben azzal csökkenthető, ha szigeteljük házainkat. 
A másik a repülővel utazás, például egy repülőút New Yorkba 
oda-vissza 1000 tonna szén-dioxid kibocsátásával jár.

Elhangzott, hogy a hatékonyság érdekében az egyéneknek ösz-
sze kell fogni, és települési szinten, illetve az országos politikát 
is befolyásolva lehet olyan nagyobb akadályokat legyűrni, ami 
például vonzóbbá tenné a tömegközlekedés igénybe vételét, 
vagy árával elrettentene a márciusi, távoli országokból való 
eper megvásárlásától. Vagy például bicikliutak építését ösztö-
nözni, ami elősegítené a kerékpár használatot.

A fő területek a tudatos energiahasználat mellett, melyen vál-
tozásokat érhetünk el egyénileg, illetve szélesebb körű társa-
dalmi szokások változtatásával.

Vásárlás: minél kevesebb csomagolású, minél közelebbi for-
rásból származó termékeket részesítsük előnyben. Szállításuk-
hoz saját szatyrokat használjunk, ne az egyszer használatos 
nejlonzacskókat vegyük el a boltban.

Közlekedés: az autóhasználatot csökkentsük minimálisra, ki-
sebb távolságokat tegyünk meg gyalog vagy kerékpárral.

Hulladékkezelés: komposztálással a szerves hulladékot hasz-
nosíthatjuk. Piacon, csomagolásmentes boltban vásárlással 
kevesebb szemét gyűlik össze otthon. Az újrahasznosítható 
szemetet szelektív kukákba dobjuk!

Vízkészlet védelme: öntözéshez gyűjtsük össze az esővizet. A 
mosógép teljes kapacitását kihasználva is takarékoskodhatunk 
a vízzel. (Budaörsön kiemelten magas az egy főre jutó vízfo-
gyasztás!)

Bővebben: budaorsinaplo.hu/zold-haztartas-fel-egeszseg-
klimavedelmi-eloadas-volt-a-konyvtarban
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A S Z A K S ZO LG Á L AT P S Z I C H O LÓ G U S A A Z I S KO L A K E Z D É S R Ő L

Iskolás problémák 
– nem csak az iskolában

Szeptember 1-jén elkez-
dődött a 2023/2024-es 
tanév. Ennek apropóján 
kértük meg Biró 
Fruzsinát, a Pest megyei 
Pedagógiai 
Szakszolgálat tanácsadó 
szakpszichológusát, 
hogy az iskolakezdés 
kapcsán felmerülő szo-
rongások oldásáról, a 
gyermekek digitális esz-
közhasználatáról és a 
szülő-gyerek kommuni-
káció hatékonyságáról 
ossza meg velünk gon-
dolatait.

 (...) Az iskola tényleges 
megkezdése idején két 

fontos feladata van a szülők-
nek, az egyik a türelem. A gye-
rekek különbözők, azonban 
az új helyzet bárkiből kiváltja, 
de főleg azokból a tanulókból, 
akik egyébként is figyelemza-
varosak, hogy az első hetek-
ben megszaporodnak a torna-
zsák elvesztések, elfelejtenek 
dolgokat, vagy egyéb bosszú-
ságra adnak okot. „Legyünk 
türelmesek és elfogadóak az 
első hetekben, értsük meg, 
hogy egy új helyzethez alkal-
mazkodni időbe telik” – java-
solta a pszichológus. A másik 
az időmenedzsment, ami nem 
csak azt jelenti, hogy a gyere-
kek napirendjét függesszük ki 
a falra és tegyük bele a tolltar-
tójába, hogy mindig lássa, ha-
nem annak összeállításában 
is van a szülőnek felelőssége, 
igyekezzék úgy megbeszélni a 
különórák időpontjait, hogy 
például ne torlódjanak egy-
másra, a gyerek kényelmesen 
átérjen egyikről a másikra, ne 
okozzon stresszt az attól való 

félelem, hogy elkésik. „Ide 
tartozik az is, hogy nem reg-
gel pakolunk az iskolatáskába, 
hanem már este megcsinál-
juk, erre érdemes rászoktatni 
a gyerekünket” – tette hozzá a 
szakember.

Azt még külön megemlí-
tette Biró Fruzsina, hogy év 
elején, legalább amíg jó idő 
van kint a szabadban, addig 
töltsenek minél több időt 
kinn a gyerekek. (...) 

A pszichológusnak feltett 
egyik fő kérdésünk az új kö-
zösségbe való beilleszkedés 
problematikáját firtatta.

„Az elsősöknél ez általá-
ban nem probléma, mert ott 
mindenki új, de az iskola-
váltásoknál viszont valóban 
nehéz lehet a beilleszkedés” 
– kezdte a szakember, majd 
hozzátette, hogy ahol az isko-
la feladatának tekinti a közös-
ség építést az osztályban, ott 
nem szokott ezzel gond lenni. 
„Ott a pedagógusok tudják, 
hogyan kell egy új gyereket 
integrálni. És nekem nagyon 
szimpatikusak azok az isko-
lák, ahol a bekerülő/átkerülő 
gyerekekről kérnek bemuta-
tást. Sokat elárul egy pedagó-
gusról, ha előre megkérdezi a 
szülőt, hogy mit tart fontos-
nak elmondani a gyerekével 
kapcsolatban. Mert így azt 
feltételezem, hogy ez a peda-
gógus figyelembe fogja ven-
ni az egyéni különbségeket” 
– mondta, majd azzal foly-
tatta, ha még sincs ilyen sze-
rencsénk, szülőként hogyan 
segíthetjük ezt a folyamatot. 
1. Erősítsük az önbizalmát, 
dicséretekkel, támogatással 
és jó ötletekkel, hogy majd 
az új helyen mire törekedjen. 
2. Ha azért kerül sor iskola-
váltásra, mert az előzőben 
problémák voltak, akkor ilyen 
kérdésekkel: Milyen erőssé-

geid vannak, hogyan fogod 
magad bemutatni, mi lenne 
a jó stratégia? 3. Ha kisebb a 
gyerekünk, akkor aktívan is 
segíthetjük a beilleszkedését 
azzal, hogy mi az osztálytár-
sak szüleivel hozunk létre 
kapcsolatot, közös fagyizást, 
játszóterezést szervezve.

Gyakran megkérdezik a 
szakszolgálattól azok a szülők, 
akiknek a gyereke valamilyen 
probléma miatt kényszerül 
iskolaváltásra, vagy tanulási 
nehézsége, viselkedésproblé-
mája van, hogy az új helyen 
ezeket elmondják vagy ne? 
„Én azt szoktam javasolni, 
hogy igen, mondják el, mert 
sokkal jobb, ha az iskola úgy 
veszi át az adott gyereket, 
hogy már tudja, mire számít-
son” – mondta a szakember. 
„Később valószínűleg úgyis 
kiderül és rosszul tud elsülni, 
ha a szülő nem mondja el a 
háttértörténetet.”

(...) 

Kütyükorlátozások
Mivel ma már a „kütyük” 

– leginkább az okostelefonok 
és a számítógépek – a kör-
nyéken szinte minden gye-
reknek elérhetők, ez a téma, 
hogy mennyire káros a túlzott 
használatuk, nagyon aktuális 
problémakör. Itt természete-
sen arra értjük ezt, ami nem 
tudományos ismeretterjesztés 

vagy amikor a személyes kap-
csolatok teljesen áttevődnek és 
leszűkülnek az online reagálá-
sokra, illetve az öncélú játék. 
„Pár éve még azon aggódtunk, 
hogy a bugyuta gyerekcsa-
tornák rajzfilmjei mennyire 
károsak, agresszióval, durva 
képi világgal, hangzavarral. Ha 
akkor ez probléma volt, akkor 
a mai technológiákról meg azt 
gondolom, hogy sokszoros a 
súlyossága. (...)” A kütyükkel 
tehát akkor van gond, ha már 
függőséget okoznak. (Sokszor 
azért is, mert felemelik az in-
gerküszöböt: a klasszikus tan-
anyag nagyon sok gyereknek 
nem megemészthető. Mert 
nem hangos, színes mozgókép, 
hanem annál sokkal unalma-
sabb.) (...) A kütyü-idő korlá-
tozásával hamar eljutottunk 
a büntetés fogalmáig, hiszen 
egyrészt a kütyü-idő korlátozá-
sát eleve büntetésként éli meg 
az a gyerek, aki nem látja be 
magától a túlzott kütyühasz-
nálat káros következményeit, 
másrészt megkérdőjeleződött 
az, hogy egyáltalán van-e a 
gyerekek megbüntetésének 
létjogosultsága bármilyen ok-
ból kifolyólag?

Büntetés

„Általában véve én pszi-
chológusként a büntetést egy-
általán nem tartom megfelelő 
gyereknevelési eszköznek. 
Kudarcnak tartom a bünte-
tést. Nyilván nem arról beszé-
lek, amikor a gyerek életének 
védelmében korlátokat kell 
szabni, de amikor büntetésre 
kerül sor, akkor az már an-
nak a következménye, hogy 
egy korábbi, sokkal haszno-
sabb beavatkozást elmulasz-
tottunk” – mondta Biró Fru-
zsina, ugyanis ő abban hisz, 
hogy egy gyerek sem tesz 
olyan dolgot önszántából, ami 
aztán számára is kárt okoz. 
Vagy ha igen, és egyébként 
lelkiismeretes gyerek, már 
az büntetés számára, hogy 
nyomja a lelkét.

(...) A kísértéseket igye-
kezzünk leépíteni. Akkor 
érünk el eredményt, ha nem 

egyik napról a másikra pró-
báljuk meg teljesen leszok-
tatni gyermekünket a chips-
ről vagy az édességről vagy 
az internetezésről. „Kössünk 
minimum megegyezéseket: 
minimum alatt azt értem, 
hogy ne akarjunk olyan töké-
letes viselkedést, amit mi sem 
tudnánk teljesíteni.” Hiszen 
felnőttek sem mindig képesek 
ennyire fegyelmezettek lenni, 
hát még egy gyerek! Ehhez 
fontos, hogy közösen hozzuk 
meg a döntést (...).

„A problémás viselkedés 
büntetése helyett keressük 
meg azt, mivel tudnánk moti-
válni az elérendő cél felé (...)!”

Teljesítménykényszer 
és valódi érdeklődés 
fontossága
Szó esett még azért más 

témáról is, így a teljesítmény-
kényszerről, ami jellemzően a 
jó tanulóknál fordul elő, amit 
akár saját maguk is előidéz-
hetnek, bár gyakoribb, hogy 
a szülők helyezik őket nyomás 
alá. Ilyenkor a pszichológusok 
azt javasolják, vegyék lazáb-
ban legalább a kevésbé fontos 
tantárgyakat. „Értékesebb, ha 
egy gyerek néhány tantárgy-
ból ügyes, és főleg érdeklődő, 
motivált. Ez sokkal nagyobb 
kincs, mintha csak bemagol 
mindent 4-es, 5-ösre.” Ezzel 
kapcsolatban Biró Fruzsina 
különösen kiemelte, hogy 
az viszont mennyire fontos, 
hogy megtaláljuk a gyerme-
künk érdeklődésének leg-
inkább megfelelő témakört. 
„Ha látunk a gyermekünk 
szemében csillogást bizonyos 
témákra, akkor azt ott kapjuk 
el és támogassuk meg köny-
vekkel, programokkal, mert a 
motiváció nagy kincs.”

                                     B. É. 

A teljes cikk itt olvAshAtó: 

https://budaorsinaplo.hu/biro-

fruzsina-a-pest-megyei-

pedagogiai-szakszolgalat-

tanacsado-szakpszichologusa-az-

iskolakezdesrol/

A húzásokAt (...)-tAl jeleztük.

FRISS CIKKEK AZ ONLINE ÚJSÁGUNK 

„GYEREKEK”/OKTATÁSI ROVATÁBAN:

Ünnepélyes tanévnyitó volt a városházán

Az Egységes Diákfront tagjaival kiegészülve 
folytatódott az Oktatási Dialógus 

Ma megkezdődött az iskola... - tanszerárak 

Közoktatási ösztöndíj szociálisan rászoruló, 
jól tanulóknak 

Így tették a diákok „láthatóvá’  
a látássérültek számára a múzeumot  
Balett oktatás és mozgásfejlesztés 

 https://budaorsinaplo.hu/ 
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Alkotni öröm

Jó szívvel ajánljuk az 
újonnan alakult buda-
örsi Happy Bird Art 
Stúdiót az alkotás és 
kreativitás iránt érdek-
lődőknek.

Elsősorban 5-14 éves gyere-
keket várnak a foglalkozásokra a 
Happy Bird Art Stúdióba, ahol az 
izgalmas feladatok mellett igazi 
közösségre is találhatnak a részt-
vevők. Mai rohanó világunkban az 
alkotás örömét és a közösségépítés 
fontosságát akarja hirdetni Mercz 
Valéria, a stúdió alapítója.

A madarak a szabadság, finom-
ság, légiesség jelképei – magyaráz-
za a névválasztást Mercz Valéria, a 
Happy Bird Art Stúdió vezetője. To-
vábbá ezzel kicsit magára is utal, aki 
2021-ben „visszarepült” Magyaror-
szágra az USÁ-ból, ahol 2005-től élt 
a családjával, és sok mindent hozott 
haza a munkájához.

A foglalkozások igény szerint 
két nyelven zajlanak, magyarul és 
angolul, ez utóbbi természetesen 
elsősorban azoknak, akik igénylik 
és fogékonyak a nyelvtanulásra.

Valéria középiskolai tanárként, 
majd HR-s tanulmányai és munká-

ja során sajátította el az emberek-
kel való foglalkozás fortélyait. Az 
USÁ-ban tervezőgrafikusi végzett-
séget is szerzett, cégek arculatter-
vezésével foglalkozott. Rajzolni 
pedig mindig szeretett és saját 
gyerekeivel is sokat alkotnak kö-
zösen. Szolgáltatásként művészeti 
stúdiót alapított az USÁ-ban, s az 
ottani élményekre és tapasztala-
tokra építve hozta létre itthon az 
új alkotói „fészkét” a Budapesti út 
106. alatt.

A kezünkkel való ügyeskedés 
nagyon fontos szerepet játszik a 
finommotorikus képességek és az 
agyunk fejlődésében – hangsú-
lyozza. A foglalkozásokat komplex 
alkotói feladatokra építi, szívesen 
használja a 3D-s mixed-média 
technikákat, a papír, textil – és 
egyéb anyagok ötvözését.

Sikeresen fejeződtek be 
már itt, Budaörsön az első nyári 
táborok – tudjuk meg -, ahol a 
kézi munka mellett az olvasás is 
fontos szerepet kapott. A gyere-
kek különösen szerették, amikor 
történeteket építhettek fel egy-
egy alkotási feladat köré. Valéria 
igyekszik holisztikus szemlélettel 
megközelíteni a dolgokat, az érze-
lem, az élmény felől, hiszen ezekre 
emlékszik majd már felnőttként is 
a mai gyerek.

Szerepjátékok, bábozás, szto-
rizás: ha totemoszlopot építenek 
kollektíven, akkor szó esik az indi-
án legendákról, ha nyuszifarmot 
készítenek, akkor kitalálnak róluk 
egy történetet, amit közösen el 
is játszanak. Valéria szerint a leg-
könnyebb az 5-10 éves korosztályt 
motiválni, mert gyermeki létükből 
fakadóan még mindenre kíváncsi-
ak, nagy lelkesedéssel dolgoznak a 
másfél órás foglalkozások alatt.

És mit gondol a „próbaóra” 
után egy résztvevő? „Valéria rend-
kívül nyitott, kedves és segítőkész” 
– válaszolja kérdésünkre a 14 éves 
Maja, aki nagyon élvezte, ahogy a 
Minion figurák elkészültek ceruzá-
ja alatt, s amiket hamarjában „ráva-
rázsolt” egy textiltáskára.

Jó szívvel ajánljuk tehát a 
stúdiót a tanulni és alkotni vágyó 
gyermekeknek és felnőtteknek is, 
vagy akár egy kivételes születés-
napi bulihoz kreatív helyszínnek!

2040 Budaörs ,  Budapesti  út  106.
Tel . :  06 30 412 4208
email :  happybirdartstudio@gmail.com
web:  www.happybirdartstudio.hu

KÖNYV -
AJÁNLÓ

EGY TANÁRBÓL LETT 
ÜZLETASSZONY  

TÖRTÉNETE

„A tanulóink elégedettségében 
találtam meg a biztonságot” - mond-
ja Sipos Etelka a Mátrix Suli tulajdo-
nosa abban az interjúkötetben, ami 
az iskolája/iskolái megalapításának 
a 25. évfordulója alkalmából jelent 
meg néhány napja. 

„Egy tanárból lett üzletasszony 
története” egy 63 éves, 17 évig ál-
lami iskolákban pedagógusként 
dolgozó matek és informatika (!) 
szakos tanárnő szemszögéből, aki 
a 90’-es évek elején talált egy piaci 
rést az oktatási rendszeren belül, 
amire alapozva magánúton hirde-
tett meg számítógépes képzést. A 
Mátrix Cégcsoport napjainkig több 
mint 40 ezer felnőtt kezében adott 
OKJ-s szakmát, néhány éve pedig 
(egyelőre?) három általános iskolát 
indított, az egyiket itt Budaörsön. 
Ezekben a „közös nevező”„a Mátrix 
standardok”. Amelyek a leginkább 
talán - legalábbis a kérdező szerint 
- a skandináv oktatási szemléletre 
hasonlítanak, vagyis, hogy a diákok 
bizalommal fordulhatnak a tanárok-
hoz. Ám mégsem ugyanazok, mert 

mi itt élünk Magyarországon, más 
környezetben, más kulturális háttér-
rel. S ha lapunk olvasói esetleg nem-
csak arra kíváncsiak, hogy miként 
lesz egy szegény család kislánya 
milliárdos, hanem hogy szó esik-e 
az irigykedő ellenlábasokról és a 
budaörsi suli helyi vezetőjének fél 
évvel ezelőtti, az országos sajtóban 
is teret kapott botrányos távozásá-
ról is: igen. 

BőveBBen: 

 http://matrixsuli.hu/ 

 matrixoktatas.hu 
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S P Ó R O L J U N K E G Y Ü T T 12.  R É S Z

A „fapados” repülés  
valóban olcsóbb, de…! 

A spórolásról szóló soro-
zatunkban az elmúlt két 
hónapban az utazási 
költségek csökkentésé-
ről volt szó. És bár sokan 
azt gondolják, hogy aki 
repülővel utazik, annak 
nem szempont, hogy 
mennyit költ rá, ez 
nagyon nem így van, 
hiszen éppen ez az 
igény hozta létre a 
„fapados” légitársasá-
gokat. Ebben a cikkben 
erről lesz szó.

 Ha a legolcsóbban sze-
retnénk repülőjegyet 

foglalni,  vagy  nagyon elő-
re  érdemes megtenni, hiszen 
ekkor még több szabad hely 
közül választhatjuk ki a leg-
kedvezőbbet, vagy érdemes  a 
last minute  jegyeket figyelni, 
amik azonban azért „akció-
sak”, mert hirtelen kell, hogy 
elinduljunk. Ezek megtalálá-
sának legjobb módja a  repü-
lőjárat-keresők  használata 
(ilyenek például:  www.esky.
hu, www.bravofly.hu, www.
skyscanner.hu, www.liligo.
hu, www.kiwi.com, www.
olcsorepulojegyek.hu  stb.), 
amelyek különböző kategó-

riákba sorolják az ajánlatokat 
és kiemelik a legkedvezőbbe-
ket. Tehát  az sem mindegy, 
hogy hol foglaljuk le a repü-
lőjegyet. Egyes weboldalakon 
ugyanis lehet olcsóbb, mint 
máshol, ezért érdemes több 
helyen megnézni a kínálatot és 
összehasonlítani. S hogy me-
lyik napon vegyük meg? Van-
nak, akik szerint szombaton 
és vasárnap délelőtt érdemes, 
mások szerint viszont nem éri 
meg hétvégén venni, vasárnap 
főleg nem, mert a legtöbb em-
bernek ekkor van ideje járato-
kat keresgélni, és a légitársasá-
gok ilyenkor felemelik az árai-
kat. Ezek szerint a hét közepén 

kell keresni, különösen reggel, 
és fontos a rugalmasság az in-
dulás dátumát illetően, hiszen 
a tervezettnél egy nappal előbb 
vagy később sokkal kedvezőbb 
árat is találhatunk.

A relatíve legolcsóbbak 
értelemszerűen a fapados 
légitársaságok (Norwegian, 
easyJet, Eurowings, Ryanair, 
Wizz Air), de! A repülés ese-
tében a „fapados” kifejezést 
természetesen nem kell szó 
szerint érteni. Ezeknek az ára 

azért lényegesen alacsonyabb, 
mint más légitársaságoké, 
mert  az alap jegyárakban 
nincsenek benne olyan, más-
hol alapvető szolgáltatások, 
mint például az utazás során 
felszolgált ételek és italok, eze-
ket a légiutas kísérőktől lehet 
külön és jó drágán megvá-
sárolni. Ami azonban ennél 
sokkal fontosabb, hogy felár 
nélkül csupán egyetlen ki-
sebb kézipoggyász vihető fel 
a gépre, ha már egy plusz, ki-
sebb bőröndöt szeretnél, arra 
„priority” jegyet kell váltani. 
És a fapados társaságok inkább 
a városoktól távolabbi, sokszor 
több tíz-húsz kilométerre lévő 
kisebb reptereket használják, 
tehát plusz költséget jelent 
onnan busszal vagy taxival a 
repülőtérről bejutni a városba. 
Budapest egyébként ebben ki-
vétel. A másik nagy különbség 
a fapados és az egyéb társasá-
gok között, hogy az ülőhelyet 
szintén csak felárért lehet ki-
választani, tehát például azért 
is külön kell fizetni, hogy az 
együtt utazók egymás mellé 
kerüljenek. Továbbá hosszabb 
utakra azért nem ajánlott, 
mert az ülések között a fapa-
dos járatokon nincs akkora tér, 
mint a hagyományos osztá-
lyokon. (Bár ebben fapados és 
fapados között is vannak elté-
rések, vagyis mindennél lehet 
még rosszabb.) 

Összefoglalva: a fapados 
valóban olcsóbb más társasá-
goknál, de ezért  lejjebb kell 
adni a kényelemből, illet-
ve az összehasonlítást ne az 
alapjegyárakkal tegyük meg, 
hanem a feláras opciókkal 
együtt.

Mire figyeljünk oda? Hege-
dűs Krisztina  gyakran utazik 
repülővel, és a saját tapasztala-
tait, mint utas gyűjtötte össze:

– Nem akarsz italt venni a 
gépen vagy az ellenőrzési pont 
után? Vigyél magaddal egy 
üres flakont (amiben bármi 
van, azt az ellenőrzési ponton 
ki kell önteni, vagy a flakont 
veszik el tőled) és a tranzitban 
az úgynevezett ivókútnál töltsd 
fel. Ha tele van a táskád, egy 
üveg víz ekkor már a kezedben 

is lehet a gépre felszálláskor. A 
nagyon vékony falú ásványvi-
zes üveggel azonban vigyázz, 
mert a felszálláskor keletkező 
vákuum miatt eldeformáló-
dik és lehet, hogy utána már 
nem zár rendesen. Ha olyan 
országba utazol, ahol a csapvíz 
nem iható, hazafelé kénytelen 
leszel az ellenőrzési pont után 
például egy automatából vásá-
rolni vizet, de ez még mindig 
olcsóbb, mint magán a gépen.

– Nem akarsz ételre költe-
ni? Nyugodtan pakolj chipset, 
szendvicset, ha nem fér a tás-
kádba a tranzitban is meg tu-
dod enni, vagy ha befér a tás-
kádba, akár a gépen. 

– Nem akarsz kozmeti-
kumra költeni? A repülőgé-
pen szigorú szabályok szerint 
vihetsz magaddal tusfürdőt, 
krémet és más kozmetikumo-
kat, ezért érdemes megtudni, 
hogy a szálláshelyeden milyen 
„toiletries” van a szobában. Így 
ezekből nem kell mini kisze-
relést venni. De ha van ilyen 
mini flakonod vagy nem vagy 
rest beszerezni, töltsd őket újra 
bátran!

Végül legyen szó repülő-
jegyárakról, vagy bármi más-
ról, amit ebben a sorozatban 
sorra veszünk:  az „olcsóság” 
helyett sokkal helyesebb, ha 
az „ár/érték” arányt hang-
súlyozzuk,  vagyis hogy a 
kifizetett pénzünkért összes-
ségében milyen szolgáltatá-
sokat és milyen minőségben 
kapunk cserébe. Hiszen egy 
tíz-tizenkét órás kényelmetlen 
repülőútnak akár egészségügyi 
kockázata is lehet (nem túlzás, 
gondoljunk csak a trombózis-
ra, amit a lábunk kényelmet-
len, rossz tartása is okozhat), 
tönkre téve mindazt az örö-

met, amit egyébként az adott 
utazástól kaphatunk.

És még egy észrevétel: a 
pandémia 2020-ban ugyan 
sok korábban megkérdőjelez-
hetetlen dolgot írt át, miután 
megszabadultunk a Coviddal 
járó korlátozásoktól, a repülés 
újra nagy tömegek számára 
vált elérhetővé, „hétköznapi 
dolog”, bevált közlekedési mód 
lett. Ez egyfelől jó, hiszen van 
ahova el se lehetne jutni más-
ként így egyre több ember 
láthat világot, időben pedig 
biztos spórolás, hogy pár óra 
alatt eljuthatunk akár a tenge-
ren túlra is. Másfelől persze ott 
van egy hatalmas kérdőjelként 
a környezetszennyezés, egy sor 
kérdéssel, de hát ez már egy 
másik cikk témája.

Jó még, ha tudod: ha a já-
ratod késik, illetve ha járattör-
lés vagy túlfoglalás miatt nem 
utazhatsz a tervezett időben, 
az Európai Unió 261/2004/EK 
rendelete szerint megilletnek 
bizonyos jogok, ha: a repülőtér, 
ahonnan indulsz, az EU terü-
letén található, vagy a járatod 
az EU területére érkezik uniós, 
izlandi, norvég vagy svájci lé-
gitársasággal. Ennek keretében 
ha a járatod 5 órát vagy annál 
többet késik, jogosult vagy 
jegyár-visszatérítésre is, ha 
azonban visszatérítést kapsz, a 
légitársaság nem köteles a to-
vább utazásod biztosítani, sem 
bármely más segítséget nyújta-
ni neked. 

Persze itt is hozzá kell ten-
ni, hogy a jogaidat érvényesí-
teni nem mindig egyszerű, kü-
lönösen a fapados társaságok 
esetében rengeteg adminiszt-
rációval és éppen ezért idővel 
jár. De nem lehetetlen!

ee

A BEFŐZÉS SIKERE
A TISZTASÁGON MÚLIK

Sorozatunk első három részében bőségesen írtunk arról, hogy ha 
házilag végzünk el bizonyos dolgokat. Amiért most visszatértünk 
rá, hogy nyár végén, ősz elején itt a befőzés ideje. 

A teljes cikk:   budaorsinaplo.hu/a-befozes-sikere-a-tisztasagon  

mulik-sporoljunk-egyutt-13-resz 

Nyomtatás, 
fénymásolás, 

akár 
egyetlen oldal! 

Budaörs,  
Szabadság út 137.  

A BUDAÖRSI NAPLÓ IRODÁJÁBAN 
Nyitva: 8.30-13.30-ig, 

egyéb időpont telefonon  
egyetethető 06 30 6454643  

és 06 30 192 6676
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Ortopédiai nagyműtétek

Másfél év telt el azóta, 
hogy a Budaörsi 
Egészségügyi Központ 
ortopédiai 
fekvőbetegosztály üze-
meltetésére kapott enge-
délyt. Az intézmény 2023 
első félévében több tucat 
térd- és csípőprotézis-
beültetést hajtott végre 
világszínvonalon.

 A nyári szünetet köve-
tően augusztus végén 

újraindult a műtéti tevékeny-
ség a Budaörsi Egészségügyi 
Központban. Nappali (egy-
napos) sebészet keretében 
– a rendelkezésre álló köz-
finanszírozott kvótát teljes 
egészében kihasználva, illet-
ve azon felül magánellátás-
ban is – tíz szakmában ope-
rálnak az intézmény orvosai. 
2022 tavaszán a sebészeti 

részleg 15 ágyas ortopédiai 
fekvőbetegosztály üzemel-
tetésére kapott engedélyt, 
ami a gyakorlatban térd- és 
csípő-, ritkábban vállprotézi-
sek beültetését jelenti. Jólle-
het ezeket a nagyműtéteket 
a NEAK nem támogatja, az 
összeszokott teameknek, 
a jó műszerezettségnek, a 
szállodai körülményeknek, 
összességében a kiváló be-
tegbiztonsági és gyógyulási 
mutatóknak köszönhetően 
piaci alapon is van kereslet 
irántuk.

Térdprotézis
A mesterséges térdízület, 
vagyis térdprotézis beülte-
tését általában ízületi kopás 
teszi szükségessé. Ez leg-
többször a páciens életkorá-
ból és életmódjából adódó 
elhasználódás, azaz időskori 
kopás, de lehet ízületi ficam, 
gyulladásos vagy daganatos 
betegség, esetleg baleseti el-
változás vagy sportsérülés fo-
lyománya is. Ha a térdízületet 
borító porc valamilyen okból 
elkopik, illetve a kopás mér-
téke eléri a kritikus szintet, a 
beteg nagy fájdalmat tapasz-
tal, hiszen mozgás közben 
csont súrlódik csonttal. 

Páciens és orvosa alapos 
kivizsgálás után akkor dönt 
a protézisbeültetés mellett, 
ha a konzervatív terápiáktól 
– életmódváltás, gyógysze-
rek és gyógyhatású készít-
mények szedése, gyógytor-
na stb. – már nem várható 
érdemi javulás. A modern 
térdízületi protézisek tartós 
megoldást kínálnak az elő-

rehaladott ízületi kopástól 
szenvedő páciensek számá-
ra: a fájdalmak csökkennek, 
sokszor megszűnnek, az 
egészséges mozgás gyakor-
latilag maradéktalanul hely-
reállhat. 

Művi csípő
Csípőprotézis beültetésére 
tipikusan akkor van szük-
ség, ha a csípőízület kopá-
sa előrehaladott, a páciens 
mozgása beszűkül, fájdalmai 
más módon – az életmód 

megváltoztatásával, torná-
val, konzervatív gyógymó-
dokkal – nem szüntethetőek 
meg. Az ízületi porckopás 
(artrózis) a tudomány jelen-
legi állása szerint visszafor-
díthatatlan folyamat, ami 
az öregedés következtében 
magától, normál terhelés 
mellett is kialakul, máskor 
gyulladásos vagy tumoros, 

DR. MAJZIK ERNŐ 

ortopéd traumatológus szakorvos, sportse-
bész 2021 óta a Budaörsi Egészségügyi Központ 
orvosigazgatója. Szakterületei a térd, a boka, a váll 
és a könyök sérüléseinek rekonstrukciója, valamint a 
degeneratív elváltozások gyógyítása. Sportsebész-
ként, két évtizedes kórházi ortopéd traumatológiai 
tapasztalattal a háta mögött azt tűzte ki célul, hogy a 
budaörsi sebészetet – a hazai multidiszciplináris egy-
napos sebészet úttörő intézményét – Magyarország 
vezető ortopéd protetikai ellátóhelyévé teszi.

A budaörsi ortopéd protetikai műtétekről és egynapos sebészeti beavatkozásokról részletesebben a Budaörsi 
Egészségügyi Központ honlapján, illetve e-mailben az info@budaorsisebeszet.hu címen vagy telefonon a  
+36 70 668 0591-es számon lehet tájékozódni

esetleg anyagcsere-beteg-
ség vagy valamilyen trauma 
súlyosbítja.

A csípőműtétek terüle-
tén az utóbbi évtizedekben 
a hagyományos és az ol-
dalsó feltárásos beavatko-
zások mellett előtérbe ke-
rült az ún. elülső feltárásos 
minimálinvazív technika. 
Ez azt jelenti, hogy a sebész 
az implantátumot a lehető 
legkisebb bemetszéssel, az 
izmok eltolásával (átvágás 
nélkül), a mozgatóidegeket 
megkímélve helyezi be.

Mesterséges 
vállízület
A vállban a felkar-, a lapoc-
ka- és a kulcscsont porcos 
felszíne kis felületen talál-

kozik, miközben az ízület 
mozgástartománya és igény-
bevétele rendkívül nagy. 
Mindez oda vezet, hogy a 
vállízület életünk folyamán 
folyamatosan jelentős terhe-
lést kap, kopik, a vállízületet 
borító ínak együttese, az ún. 
rotátorköpeny elhasználódik, 
begyulladhat, sérülések érhe-
tik. Az ízületi csontfelszínek 
kopása idővel erős krónikus 
fájdalmat okoz, amivel szem-
ben a konzervatív kezelések 
– fájdalomcsillapítás, gyulla-
dáscsökkentők szedése, fizi-
koterápia – már nem vezet-
nek kielégítő eredményre.

A vállízület tökéletes 
helyreállítása nehéz feladat, 
de a megfelelő protézis kivá-
lasztásával, a korszerű műté-
ti technikák alkalmazásával 
és szakszerű, következetes, a 
páciens együttműködésére 
építő rehabilitációval a fájda-
lommentesség elérésén túl a 
mozgásfunkciók többsége 
helyreállítható, és az eredeti 
mozgásterjedelem, ha telje-
sen nem érhető is el, megkö-
zelíthető. 

Műtét várako-
zás nélkül, gyor-
sabb felépülés

A budaörsi sebészeti szak-
rendelésen a páciens a le-
hető legrövidebb idő alatt 
diagnózist kap, és ha a kon-
zervatív terápia nem se-
gít – vagyis ha igazoltan a 
protézisbeültetés a legjobb 
megoldás –, gyorsan bekerül 
a műtéti programba, késle-
kedés nélkül szabadulhat 
a fájdalomtól. Majzik Ernő 
és kollégái olyan Magyar-
országon ritkaságnak vagy 
unikumnak számító műtéti 
módszereket alkalmaznak 
– ilyen például a térdpro-
tézis-beültetés során alkal-
mazott all-inside technika –, 
amelyek gyorsabb felépülést 
tesznek lehetővé: a páciens 
a beültetett mesterséges 
ízület segítségével a lehető 
leghamarabb visszatérhet 
normál életviteléhez.

 P O N T O S A B B A N  É S  K E V E S E B B 

 S Z Ö V E T S É R Ü L É S S E L 

Lézer
sebészet  
az L33ban

Dr. Dákay Alexandert 
az L33 Medical  specia-
listáját a lézersebész-
ről kérdeztük.

 

 
Milyen műtéti  
beavatkozásoknál  
alkalmaznak lézert?

Számos beavatkozás, példá-
ul benőtt köröm vagy arany-
ér műtéti kezelése hatéko-
nyabban végezhető lézerrel, 
de egyszerűbb fibroma eltá-
volításánál is alkalmazzuk.

Miért válik egyre  
népszerűbbé a lézer  
az orvosi beavatkozá-
sokban?

A lézereknek számos előnye 
van a hagyományos eljárá-
sokhoz képest. Ezek a tech-
nológiák lehetővé teszik szá-
munkra, hogy pontosabban 
és kevesebb szövetsérülés-
sel végezzük el a műtéteket. 
Emellett a gyógyulási idő 
gyakran rövidebb, és a fertő-
zés kockázata is csökkent.

 
Vannak-e esetek, 
amikor inkább  
a hagyományos műtéti 
módszert választják  
a lézer helyett?

Természetesen. Bár a léze-
res műtétek sok előnnyel 
rendelkeznek, nem minden 

esetben jelentik a legjobb 
megoldást. Például mélyebb 
elváltozásoknál gyakran a 
hagyományos műtét a cél-
szerű.

Hol lehet megtalálni 
Budaörsön a lézer-
sebészeti központot?

A Szabadság úton a CBA mel-
letti L33 Medical rendelőben 
végezzük a lézersebészeti 
kezeléseket. Bejelentkez-
ni online az  l33.hu  oldalon 
vagy a +36 20 33 444 33-as 
telefonszámon lehet. 
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E-bejelentő 
Az e-bejelentő alkalma-
zás (szolgáltatás) olyan 
díjmentes ügyintézési 
lehetőséget biztosít, 
melynek lényege, hogy 
az erre szolgáló infor-
matikai felületen egy-
szerűen és gyorsan be 
lehet jelenteni a közmű-
szolgáltatók felé az 
adatváltozásokat és el 
lehet intézni a közmű-
vek átíratását. 

 Korábban, ha az adata-
inkban vagy a felhasz-

náló személyében módosulás 
történt, külön – külön kellett 
felkeresnünk a velünk szer-
ződésben álló közműcégek 
ügyfélszolgálatát és ott kellett 
bejelentenünk a változást. 
Annak, aki legalább egyszer 
már végigcsinált egy ilyen 
procedúrát, valószínűleg 
hosszú időre az emlékezetébe 
vésődött, mennyi utánajárás-
sal, bosszúsággal és feleslege-
sen eltöltött várakozással járt 
az ügyintézés. Mindez ma 
már feledhető, hiszen az új 
rendszerben pár kattintással 
egyszerűen és kényelmesen 
elvégezhető az, amiért régeb-
ben órákat kellett sorban állni 
vagy – szerencsés esetben – 
ücsörögni az ügyfélszolgála-
tokon.

Az e-bejelentő alig másfél 
évvel ezelőtt 30 közműszol-
gáltató részvételével indult el, 
mostanra viszont az ország-
ban működő valamennyi víz-, 
 gáz-, elektromos áram- és 
távhő szolgáltató csatlakozott 
hozzá. Így már minden tele-
pülésen használható a rend-
szer, függetlenül attól, hogy 
azon a területen melyik cég 
szolgáltat. A csatlakozók sora 
a későbbiekben várhatóan 
bővül a távközlési szolgálta-
tókkal is.

Az e-bejelentőben történő 
ügyintézéshez előzetes regiszt-
ráció szükséges, ezt az alkal-
mazás weboldalán lehet elvé-
gezni: www.e-bejelento.gov.hu. 

Regisztrálni azok tudnak, 
akik rendelkeznek a Központi 
Azonosítási Ügynök (KAÜ) 
valamely azonosítási meg-
oldásával és a hozzá tartozó 
tárhellyel. Ennek legáltaláno-
sabb formája az ügyfélkapu. 
Ha azonban valakinek nincs 
ügyfélkapuja, az nem feltét-
lenül jelenti azt, hogy nincs 
KAÜ azonosítója sem. Aki bi-
zonytalan az azonosítója létét 
illetően, az kattintson az e-be-
jelentő oldalán a Tudásbázis 
linkjére, majd a „Regisztrá-
ció” cím alatt ellenőrizheti, 
hogy rendelkezik-e KAÜ azo-
nosítóval (https://e-bejelento.gov.

hu/tudasbazis/altalanos-tudnivalok). 

Akinek van ügyfélkapuja 
vagy más KAÜ azonosítója, az 
a weboldalon történt regiszt-
rációt követően  maga intéz-
heti az ügyeit. Ha nincs megfe-
lelő eszköze vagy bizonytalan 
annak használatában, bárme-
lyik kormányablakban szemé-
lyesen is megteheti a bejelen-
tését vagy kérhet segítséget a 
Telekuckóban.

A bejelentő rendszer 
használatát előzetes regiszt-
ráció nélkül megtekinthető 
nyomtatványminták, szöve-

ges útmutatók és oktatóvi-
deók segítik. A videók a kez-
dőoldalon lefelé görgetve a 
„Tutoriál videók” címszó alatt 
érhetők el. A Tudásbázisban 
részletes leírások olvashatók 
az intézendő ügyekről, az el-
járás menetéről, valamint ott 
találhatók meg a kitöltendő 
iratminták is.  

Az e-bejelentő hasznos 
szolgáltatása az automatikus 
adatváltozás-bejelentésre 
történő feliratkozás, vagy-
is annak lehetősége, hogy a 
feliratkozó a személyi adat- 
és lakcímnyilvántartásban 
esetlegesen bekövetkező 
adatváltozásainak  automati-
kus továbbítását  kérje a vele 
szerződött közüzemi szol-
gáltatókhoz. Azok az ügy-
felek élhetnek vele, akik az 
úgynevezett Rendelkezési 
Nyilvántartásban előzőleg 
már rögzítették az alapren-
delkezésüket (nyilatkoztak 
arról, hogy engedélyezik-e 
hivatalos ügyintézéseik során 
az  internetes   vagy telefonos 
ügyintézést és meghatározták 
a hivatalos ügyekben kapcso-
lattartásra használható elekt-
ronikus és postai adataikat). 
A feliratkozás végrehajtását 
szintén szöveges leírás és 
oktatóvideó segíti.

kAilinger ildikó, telekuckó

A BUDAÖRSI ELSŐ 
MAGYAR 

FELTÉTEL NÉLKÜLI 
ALAP JÖVE-
 DELEMÉRT  

EGYESÜLET 
KONFERENCIÁJÁN,
melyet a 16. Nemzetköz  

FNA Hét keretében tartunk
a BDSZ BUDAPESTI 

KÖZPONTJÁBAN

“MIÉRT FOGADJUK EL A 
SZEGÉNYSÉGET, MIKÖZBEN 

DÚL A TÚLTERMELÉS ÉS A 
JAVAK ELTÉKOZLÁSA?!” 

Götz W.Werner 

IDŐPONT: 
2023. szeptember 23. 

szombat 9.30- 18.00 h-ig.

HELYSZÍN:  Budapest, 
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Dr. Pogátsa Zoltán  

közgazdász, szociológus,
Dr. Köves Alexandra  

BCE docense
Szabó Rebeka  

o.gy. képviselő, biológus, 
ökológus

    
A SZEGÉNYSÉG  
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Korózs Lajos  

szociológus, politikus
Somi Judit  

tanár, az ózdi Hétesi  
Közösségi Ház alapítója

Józsa Márta  
újságíró, a Klubrádió 
műsorszerkesztője 

Dr. Kovách Imre 
 szociológus 

 
A TANULÁS ÉS MUNKA

Dr. Antal Miklós  
ökológiai közgazdász,  

az MTA-ELTE munkatársa
Dr. Czabán Samu 

jogpszichológia kutató
Ercse Kriszta  
oktatáskutató

Somi Judit 
 

FNA ÉS A VILÁG témájában:
Dr. Gébert Judit  
adjunktus, ELTE 

Társadalomtudományi Kar
Dr. Árva László  

ny. egyetemi tanár 
Dr. Büttl Ferenc  

közgazdász, politikai tanácsadó 

 BőveBBen: 
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V E N D É G S É G B E N G U LYÁ S B O G L Á R K Á N Á L

“Fontos az, honnan jövünk, hová megyünk  
és milyen nyomot hagyunk magunk után”

Gulyás Boglárka az 
ismertebb alkotók közé 
tartozik a Budaörsi 
Művészek Egyesü-
letének tagjai közül.   
Ő maga azonban szeré-
nyen meghúzódik a hát-
térben. Ezért sem volt 
könnyű rábeszélni, hogy 
ezúttal őt mutassuk be 
portré sorozatunkban.

 Alkotásait nézegetve azt 
hinnénk, Gulyás Bog-

lárka tősgyökeres budaörsi 
családból származik, hiszen 
rengeteg képén jelennek meg 
a régi budaörsi házak és csa-
ládok. Beszélgetésünk során 
azonban kiderül, hogy Budán, 
a 12. kerületben nőtt fel és 
“csak” mintegy másfél évtizede 
él Budaörsön. Viszont hamar 
otthonossá vált számára ez a 
város, ami egyrészt a befogadó 
szellemiségben működő civil-
szervezetnek, a BUM-nak, 
másfelől a Kőszikla Baptista 
Gyülekezetnek köszönhető.

(...) “Nagyon megfogott ez a 
sok félig romos ház, szerencsére 
le is fotóztam, azzal a szándék-
kal, hogy majd megfestem őket, 
mert közülük  sokat azóta már 
lebontottak” – meséli. „Azután 
jártamban-keltemben találtam 
bontásból maradt régi desz-
kákat, és megtalálták egymást 
a téma és a deszka, ezért 
elkezdtem arra festeni a ház-
részleteket.” Az első önálló kiál-
lítása ezekből a deszkaképekből 
nyílt, a budaörsi könyvtárban. 
Ott látta meg munkáit Géczy-
Gaál Szilvia az önkormány-
zat  munkatársa, aki rendelt 
is belőlük ajándékba az ide 
látogató bretzfeldi testvérváro-
si küldöttség tagjainak. „Ez  
megerősített abban, hogy tény-
leg érték, amit csinálok, és hogy 

ez másnak is fontos, nem csak 
nekem tetszik.”

(...) Az épületek után csa-
ládi portrékat és mozgalmas 
életképeket kezdett festeni, 
monokróm, fekete-barna-
fehér árnyalatos technikával, 
szintén deszkára. „A könyv-
tárban nem tudatosan válasz-
tottam ki a fotókat, így azt 
sem tudtam, élnek-e még itt 
leszármazottaik. De amikor a 
dédunokák, ükunokák meg-
látták ezeket, megkerestek  és 
kértek belőlük, így  megrendelé-
seim is lettek”- teszi hozzá.

(...) „A fotóról festés az én 
esetemben nem másolás, hiszen 
kiemeléssel, előtérbe hozással 
olyan részleteket festek meg, 
amelyek önmagukban többet, 
mást mondanak az eredeti  
egésznél” - magyarázza.

A nagyobb képei  közül 

érdemes megemlíteni például 
azt, ami egy jókedvű népün-
nepélyen  elkapott pillanatot 
örökít az 1930-as években 
és nem beállított fotó az ere-
detije sem, ilyet ugyanis ab-
ból a korból ritkán lehet ta-
lálni. Ez a Szabadság úton 
az “Ínyencek háza”  két nagy 
pinceajtószárnyán található, 
ezért sajnos nincs a vendégek 
szeme előtt. Bogi titkon azt re-
méli, egyszer felhozzák onnan 
és fölkerül a falra.

A művésszé válás útja

És hogy milyen út vezetett 
idáig? A rajzoláshoz fűződő 
szoros viszony Bogi óvodás 
korában is megvolt már. 
Majd hetedikes volt, amikor 
rajztanára, Bakonyi Mihály 
(akinek  egy festménye meg-

található a budaörsi  Hei-
matmuseumban) elhívta a 
rajzszakkörbe, és felkészítette 
a középiskolai felvételire. 
Bogi grafika vagy festő sza-
kra jelentkezett, de textil sza-
kra vették fel, amit így utólag 
jónak tart,  “mert itt tervezést, 
szövést is tanultunk.” Akkorib-
an, tehát a kilencvenes évek-
ben egy héten hat napot járt 
iskolába a “Kisképző”-be, ahol 
heti egy napot csak a szak-
mával foglalkoztak, és ilyenkor 
gyakran bekíváncsiskodott a 
fotósokhoz és a bőr szakra, így 
szerette meg az iparművészet 
több ágát, és ebből adódik 
alkotásainak összetett, válto-
zatos jellege. Hiszen a rajzo-
láson, festésen kívül most is 
szeret varrni, szobrászkodni, 
az alapanyagok keverésével új 
kifejező stílusokat teremteni, 
amiről a műtermében felhal-
mozott alapanyagokat látva 
meggyőződhetünk.

A következő állomás 
Szeged volt, a Juhász Gyula 
tanárképző főiskola, ahol ra-
jztanár és művelődésszervező 
lett és ahol további tech-
nikákkal, mint a kerámia, 
tűzzománc  ismerkedett meg, 
valamint a filmezéssel. Az ál-
lamvizsga után férjhez ment 
és az Etele útról Pestimrére 
járt tanítani, de csak egy évig 
, mert megszülettek a gyer-
mekei, 2000-ben Ábel, 2003-
ben Zsófi, 2008-ban Janka. 
És amíg a gyermekeivel ot-
thon volt, levelezőn elvégezte 
a Képzőművészeti Egyetemet, 
vizuális nevelő tanár szakon. 
“Nehéz időszak volt, de férjem 
és a családom segített és támog-
atott”- jegyzi meg.

A kicsik mellett mindig 
akadt tennivaló, és új lehetőség 
is, hiszen például a gyer-
ekeknek varrt ruhák olyan jól 
sikerültek, hogy vállalt ko-
szorúslány ruhákat is. 

A Budaörsi Művészek 
Egyesületét akkor kereste meg, 
amikor már a kisebb lánya is 
óvodába került, és egy em-
lékezetes évnyitó gyűlésen 
mutatkozott be a munkáival, 
a régi tagok pedig azonnal be 
is fogadták maguk közé - me-
séli. Most pedig a PostART-on 
van egy állandó kis sarok, ahol 
Somogyi Ferenc jellegzetes 
szobrai mellett és Bogi képei 
láthatók. “

Mennyi munkája van? Vál-
lal-e még megrendeléseket? 
“Igen, rendszeresen hoznak el 
hozzám családi fotókat, hogy az 
alapján szeretnének deszkára 
festett  általában portrét festet-
ni vagy házat. De  jellemzően 
az a képeim a legkelendőbbek, 
amiket elsősorban magam-
nak festek, szívből, szeretettel” 
- válaszolja. Arra a kérdésre 
pedig, hogy meg lehet-e élni 
a művészetből őszintén beval-
lja, hogy a családot a férje cége 
tartja el, amelyikben ő is dol-
gozik arculattervezőként.

Augusztus végén volt a 
Mi Utcánk Mini Fesztivál, és 
ennek keretében nyitott meg 
a BUM “Új Aranykor című” 
kiállítása, ahol természetesen 

Bogi is szerepel az egyik alko-
tásával.

“Sokat gondolkoztam, 
hogy számomra mit jelent 
az aranykor, és végül az fo-

galmazódott meg bennem, 
hogy mindig az  éppen akkor 
élő  emberek alakítják, miat-
tuk  születik meg egy aranykor, 
és nekünk felelősségünk van ab-
ban, hogy a mi korunk milyen 
lesz. Tehát mi is alakíthatjuk a 
mi korunkat úgy, hogy az val-
akinek aranykorrá váljon. (...) 
Ezért azt a képet választottam 
ki erre a kiállításra, amelyiken 
a lányom hajába pitypangot fo-
nok (...).”

Legközelebb pedig Buda-
pesten az Ars Sacra tárlatán 
láthatjuk majd Gulyás Bog-
lárka néhány festményét is, 
ahogy ő fogalmaz “az Örök 
Imádás templomába,ami na-
gyon gyönyörű kiállítóhely”.

(...) „Nagyon szerencsés  
vagyok, mert az kapcsol ki és 
az tölt fel, amit munkaként 
csinálok.” A többi időt pedig 
általában a családjával tölti, 
otthon vagy különböző pro-
gramokon, de sokszor hív ma-
gukhoz vendégeket, rokono-
kat, barátokat.

Szeret olvasni, bár kev-
és ideje jut rá, ezért inkább 
rövidebb történeteket, például 
mindenféle népek meséit. 

„Meg verseket, például Pilinsz-
kyt, mély dolgokat fedezek fel 
bennük.” (...) Továbbá szereti a 
klasszikus zenét. És egy érde-
kesség: néhány éve saját ked-
vtelésére megtanult franciául. 
Úgy tartja, gyönyörűen tudják 
kifejezni magukat a franciák, 
de a magyar nyelv gazdag-
ságát nehéz túlszárnyalni. 
Eredetiben olvas Moliére-t, 
„szeretem a groteszk humorát.”

 
A Budaörsi Kőszikla 
Baptista Gyülekezet 
nagyon jó közösség
Bogiról lerí a nyugalom, 

a kiegyensúlyozottság. Ennek 
háttere, hogy mióta itt laknak 
minden vasárnap a budaörsi 
Kőszikla Baptista Gyülekezet-
be járnak családostul, de már 
gyerekkorában is vitték őt a 
szülei baptista közösségbe. 
„Nekem Istenhez tartozni na-
gyon fontos, és azok közé az 
emberek közé, akik szintén őt 
szeretik. Jó, hogy itt van egy 
ilyen közösség!” Fontosnak 
tartja azokat a sétákat, amikor 
a budaörsiekért imádkoznak 
közösen.„Én hiszem azt, hogy 
az imádság eléri az itt élőket, 
még akkor is, ha nem tudnak 
róla.”

Jótékonyságra  
mindig van idő

A sokoldalúságát jellemzi, 
hogy kézműves foglalkozáso-
kat is szokott tartani, de már  
nem fizetős szakköröket , ha-
nem a budaörsi árvaházba jár 
ki hetente, illetve évente négy-
öt alkalommal Tatárszent-
györgyön cigány fiataloknak 
szervez kézművesezést.

És hogy van mindenre 
ideje? “A megrendelések, a 
munka és a család mellett úgy 
osztom be az időmet, illetve 
arra szánom, amit fontosnak 
tartok.”

Borhegyi ÉvA

A teljes cikk itt olvAshAtó: 

https://budaorsinaplo.hu/

category/arhivum/kultura/

A húzásokAt (...)-tAl jeleztük.
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Budaörsi Latinovits Színház
A színvonalas kultúra 
közvetítésének szándé-
kával és figyelemremél-
tó küldetéstudattal 
folytatja tevékenységét 
a Budaörsi Latinovits 
Színház stábja az új 
évadban. Berzsenyi 
Bellaagh Ádám színigaz-
gató a színházhoz fris-
sen csatlakozott új mun-
katársak és az évad új 
előadásainak bemutatá-
sa mellett a költségha-
tékony munka megszer-
vezését és a nézőszám 
növelésének fontossá-
gát hangsúlyozta.

 Szeptember 1-jén dél-
előtt volt a budaörsi 

Latinovits Színház évadnyitó 
ünnepsége a Jókai Mór Műve-
lődési Ház színháztermében. 
A színház minden munkatár-
sának jelenlétében az önkor-
mányzatot, mint fenntartót 
képviselve Wittinghoff Ta-
más polgármester mondott 
köszöntőt, amelyben a mai 
magyar színjátszás elkeserí-
tő helyzetéről beszélt. (...) „A 
független színházak kivégzése 
megkezdődött.” Ezt követő-
en a színigazgató, Berzsenyi 
Bellaagh Ádám intézett szó-
zatot a színház dolgozóihoz. 
Először is megemlékezett 
arról, hogy tíz éve nevezték 
át a színházat Budaörsi Já-
tékszínről Budaörsi Latino-
vits Színháznak. Úgy fogal-
mazott, ez a névváltoztatás 
szimbolikus értelemben nagy 
lépés volt a színház életében, 
mert azt jelezte, felnőttkorba 
szeretne lépni.

Igazából az alábbiak a 
belső kommunikációhoz tar-
toznak, de érdekes kívülálló-
ként is bepillantani. A növek-
vő üzemeltetési kiadások és 

mindazok a költségek, amik 
szükségesek a színvonalcsök-
kenés nélküli további műkö-
déshez igénylik a nagyobb 
bevételt, amit elsősorban a 
jegypénztárakban kell tud-
ni megtermelniük. De nem 
feltétlenül a jegyár növelé-
sével, hanem a nézőszám 
gyarapításával. A színház-
igazgató közölte, hogy az el-
múlt években budaörsiekből 
állt a közönség nagyobb ré-
sze (ezt abból tudják, hogy a 
jegyvásárlásnál elkérik a vá-
sárló irányítószámát), de sze-
retné, ha még több budaörsi 
látogatná az előadásokat. És 
egyre növekvő számban ér-
keznek nem csak a környéki 
településekről, hanem a fővá-
rosból is. „Úgy tekintünk ma-
gunkra, mint olyan színházra, 
ami megérdemli a figyelmet 
a településhatárainkon kívül 
is” – mondta, majd ezt alá-
támasztotta azzal, hogy „úgy 
kell több nézőt vonzanunk, 
hogy a művészeti színvonalból 
nem adunk alább, sőt, tovább 
fogjuk emelni azt. Ehhez egyik 
eszközünk a repertoárunk, 
ami magáért beszél.”

A gazdaságosabb műkö-
dést pedig úgy képzeli el, mint 
egy jól képzett projektvezető. 
„Át kell gondolnunk a belső 
folyamatainkat” – közölte. 
„Nem csak a világgal szemben 
kell szkeptikusnak lennünk, 
hanem saját magunkkal is.”

De ugyanakkor még azt 
is fontosnak tartja és hangsú-
lyozta is, hogy az adott kere-
tek között segítsék a független 
színházakat, amelyeket még 
jobban sújt a finanszírozási 
rendszer negatív változása. „A 
független színház – nem túlzás 
azt állítani -, hogy a magyar-
országi színművészet gyöngy-
szeme. Hihetetlenül nagy érté-
ket képviselnek, ugyanis a füg-
getlen színházak az a műhely, 
ahol sokszor a leginnovatívabb 
ötletek születnek, amelyek az-

tán begyűrűznek a nagyobb 
színházi alkotóközösségek 
munkájába. Tehát minden-
képpen egy olyan kincs, amit 
védelmeznünk kell, s ebben ne-
künk, kőszínházaknak is nagy 
felelősségünk van” – így beszélt 
a független színházakról a La-
tinovits színház vezetője.

Ezért igyekeznek olyan 
vendégművészeket foglalkoz-
tatni, akik a független szcé-
nából érkeznek, ez így volt az 
elmúlt években is, és például 
A vágy villamosa rendezője, 
Ördög Tamás is egy ilyenből 
érkezik.

A 2023/2024-es színházi 
évad hat új bemutatóját ko-
rábban már a Budaörsi Napló 
is leközölte. Ehhez képest any-
nyi a változás, hogy A Gömb 
munkanévvel illetett baba-
darab végleges címe a Vacok 
lett. Ennek ismertetésekor 
Berzsenyi Bellaagh Ádám el-
mondta, újdonság Budaörsön, 
hogy a legeslegkisebbeknek 
is készítenek előadást. „Ez 
egy csecsemőszínházi előadás 
lesz, amit Szőts Orsi és Fröh-
lich Kristóf hoz létre” – majd 
hozzátette, ennek megtekinté-
se hat hónapos kortól ajánlott. 
„Nagyon kritikus közönség ez 
a korosztály, talán a legkriti-

kusabb. Azonnali reakciókra 
lehet számítani, hamar ki fog 
derülni, ha unalmas” – mond-
ta viccesen.

A Médea gyermekeiről 
pedig megtudtuk, hogy ez a 
svéd feldolgozás, a Suzanne 
Osten által a ’70-es években 
írt, az ifjúságnak szánt darab a 
válásról és a válásnak a gyere-
kekre tett hatásáról szól.

Egyébként elhangzott az 
is, hogy a Latinovits Szín-
ház küldetésének tekinti azt 
is, hogy a gyerekek számá-
ra olyan színházi élményt 
nyújtson, amelyek nem csak 
megalapozzák színházlátoga-
tási szokásaikat, hanem ame-
lyekből úgy tanulnak, hogy 
értő közönség válik belőlük. 
„Mélyen hiszünk abban, hogy 
a gyerek-közönség a jövő kö-
zönsége. Amilyen gyerek-kö-
zönséget ma nevelünk, olyan 
felnőtt-közönségünk lesz 10-15 
év múlva” – mondta a szín-
igazgató. Az évadnyitó végén 
pedig   

                                                                B. É. 

A teljes cikk:

 https://budaorsinaplo.hu/

unnepelyes-megnyitoval-

elkezdodott-ma-az-uj- 

2023-2024-es-szinhazi-evad/
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Szeptember 16.  
szombat 10.00-13.00

Őszi forgatag 
a Közösségi Háznál

Koncert, bohócműsor, 
arcfestés,  

kézműves foglalkozás
A belépés ingyenes!

Szeptember 18.  
hétfő 19.30

Vinyl Klub: 
A Black Sabbath  ismerd 

meg, hallgasd meg!
rocktörténeti előadás 

 sok zenével
Előadó: Gimesy Péter  

művészettörténész
A belépés ingyenes!

Szeptember 22.  
péntek 19.00

Írók egymás közt
Cserna Szabó András 

vendége: Zoltán Gábor
Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

(jmmh.jegy.hu)

Szeptember 23.  
szombat 20.00

Arcosok klubja 
- lemezbemutató koncert

Helyszín: Városi Ifjúsági Klub  
(Budaörs, Károly király u. 3.)

Belépő: 2.000 Ft

Szeptember 26.  
kedd 19.00

Túl vagyunk-e 
már a válságon, 

az infláción? 
Vagy csak most megyünk 

igazából bele?
Pogátsa Zoltán előadása

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 
(jmmh.jegy.hu)

Szeptember 27.  
szerda 19.00

Segítség! Iskola! 
- avagy Túlélőkalauz 

szülőknek
 - egyfelvonásos előadás  

és stand up Simon Kornéllal 
és Lukács Mikivel

Jegyár elővételben: 3500 Ft;  
helyszínen: 4500 Ft

Szeptember 29.  
péntek 19.00

Kapcsolatok: 
Kóros nárcizmus - a szen-

vedés, amin osztozunk 
Előadó: dr. Bánki György 

pszichiáter
Jegyár elővételben: 2500 Ft, a helyszí-

nen: 3000 Ft

Október 1.  
vasárnap 10.00-14.00

A Magyar  
Népmese Napja

Katáng zenekar koncertje, 
bábszínház, néptánc-

bemutató, népi játékok, 
pónilovaglás, bolhapiac 

gyerekeknek 
(árusításhoz előzetes jelentkezés: 

koporosy.bori@jmmh.hu)
A belépés ingyenes!

Október 3.  
kedd 19.00

RégIdők: 
Fertő, cicák, csillogás és 

kémek - történeti kalan-
dozás a pesti éjszakában
Előadó: Kordos Szabolcs, 
„Az egy város titkai” című 

könyv szerzője
Jegyár: 1000 Ft (jmmh.jegy.hu)

Diák, nyugdíjas jegy: 500 Ft (hely-
színen)

Október 7.  
szombat 9.30

Babaszínház 
1 éves kortól: Miaú

Előadó: Délibáb Társulat
Jegyár: 1.000 Ft/ fő (babáknak is)

A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 

Bővebb infó jmmh.hu oldalon jegyeladás a jmmh.jegy.hu!

I S M É T V O LT B U DAÖ R S N A PJ A A F Ő U TC Á N

Ide sütött a Nap 
Ide sütött a Nap 
Budaörsre szeptember 
2-án szombaton. Lassan 
húsz éve volt az 
első Budaörs 
Napja augusztus 
végén...

...abból az alkalomból, 
hogy akkor teljes hosz-

szában sikerült felújítani a fő 
utcát. Az idén csak egyes sza-
kaszait és a program átcsúszott 
szeptember elejére. Utána át-
keresztelte az önkormányzat 
az eseményt Idesüssre, de a 
lényeg maradt: a Szabadság 
út lezárt szakszán a Petőfi 
Sándor utca és a Károly ki-
rály utca között  utcai vásár, 
kipróbálható népijátékok, 
a színpadon pedig egész 
nap zenei produkciók  vár-
ják a nagyérdeműt. Délelőtt 
a gyerekeket, délután inkább 
a felnőtteket és az éjszakába 
nyúlóan a bulizós kedvű fi-
atalokat szólították meg. A 
kézműveseket, pecsenyesütő-
ket stb. kiegészítették  a helyi 
közösségi és kulturális intéz-
mények és a civilszerveze-
tek sátrai,  bemutatva a tevé-
kenységüket és a profiljuknak 
megfelelően a hozzájuk beté-
rőknek kézművesfoglalkozást, 
egészségügyi szűrést vagy más 
érdekességet ajánlva.

Az idei rendezvény – ami-
re a pandémia miatti négy 
éves szünet után került sor 
– idén először már a város-
háza előtt kezdődött, ahol a 
BudaörsiNŐ közösség, illetve 
annak létrehozója Marcinka 
– Májer Emese ötlete alap-
ján  9.30-kor gyülekeztek a 
babakocsis családok, hogy 
onnan együtt vonuljanak 
a rendezvény helyszínére. 
A  BudaörsiNŐkkel később 
is találkoztunk a sátrukban, 
ahol egy másik kezdeménye-

zésüket népszerűsítettek, a 
hamarosan sorra kerülő  bu-
daörsi tehetségkutatót.  Még 
várják a jelentkezőket és a tá-
mogatókat is.

S ha már a kitelepülő 
szervezeteknél tartunk: a Bu-
daörsi Kertbarátok  idén is 
létrehozták az úrnapi virág-
szőnyeg mintájára a termény-
szőnyeget. A budaörsi  Lions 
Klub  önkéntesei egyebek kö-
zött vércukorszintet mértek. 
A  Latinovits színház  mun-
katársai az új évad bérleteit 
ajánlották. És lapunk egyik 
visszatérő hirdetője az  L33 

Medical  orvosai és asszisz-
tensei szívesen válaszoltak az 
érdeklődőknek, ahogy a 2040 
Fiatal Építészek Egyesülete is.

Az idén sem maradt el 
a tűzoltók évek óta visszatérő, 
kicsiket és nagyokat egyaránt 
izgalomba hozó látványos 
bemutatója, de idén nem egy 
roncs autót gyújtottak fel a 
környezetvédelem miatt, ha-
nem egy ládában kevésbé 
veszélyes anyagokat égettek, 
hogy a tanuló tűzoltók azután 
elolthassák a lángokat.

A színpadon az előadá-
sok sora, ahogy írtuk, délelőtt 

az  Alma együttessel  kezdő-
dött, majd az Eszterlánc szó-
rakoztatta a gyerekeket és 
persze a szüleiket is. Fergetes 
bulit csinált többek között 
az ABBA Tribute Show. Majd 
jött  Lóci  és mikor e sorokat 
írom már a  Hősöket várják 
a fiatalok. A teljes műsort mi 
is hirdettük előzetesen, aki 
kíváncsi a  teljes programra, 
visszalapozhat, semmi nem 
maradt el, mindegyikre volt 
érdeklődés és mindegyik ze-
nekar kitett magáért.

Mindezt azért tartom 
fontosnak leszögezni, mert 
amikor bármelyik budaörsi 
kulturális rendezvényről be-
számolunk, a közösségi olda-
lakon a köszönetek (hiszen 
ezeken a színvonalas progra-
mokon ingyenesen lehet részt 
venni) mellett mindig megje-
lennek a kritikai hangok.  Egy-
felől, hogy miért nem inkább 
celebekkel felturbózott faluna-
pot szervez az önkormányzat 
„rétegműsorok” helyett, más-
felől, hogy minek kell egyálta-
lán erre költeni, nem lenne-e 
jobb helye a pénznek. Mos-
tanában egyre több szó esik 
arról, hogy nincsenek igazi 
közösségek, behúzódnak az 
emberek a kerítéseik mögé, 
hogy a valóságos emberi kap-
csolatokat hamarosan a virtu-
ális világ veszi át vagy már át 
is vette. Nos, a maihoz hasonló 
kulturális fesztiválok, vigassá-
gok, vagy akár – felhang nélkül 
– falunapok, ennek a valóban 
létező és elkeserítő folyamat 
megállításért tesznek, tehet-
nek, hiszen  amellett, hogy 
jól szórakozunk, a személyes 
találkozások révén valódi kö-
zösségek épülnek.

ee - BÉ - hkM

BőveBBen: 

https://budaorsinaplo.hu 

/ide-sutott-a-nap-budaorsre-

kicsit-szubjektiv-beszamolo/

SZABAD KÖNYVESPOLC 
A PATKÓ UTCA 7. ALATT

Szeptember 1-jén a Buda-környéki Látássérültek 
Közhasznú Egyesületének kezdeményezésében 
bárki számára nyitott könyvespolc létesült a 

Patkó utca 7. 
átjárójában, 
a szervezet 
masszázs-
szalonjának 
bejárata mel-
lett. Innen 
bárki vihet el 
könyvet vagy 
helyezhet ki 
másikat. 

Ilyen polcot kilométerekkel arrébb, a város másik 
felében, a Verseny utcában is létesítettek már évek-
kel ezelőtt, amit a környékbeliek gondosan karban 
tartanak.
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Öregszem… Baj?

Nem. 

Ezzel a válasszal itt véget is érhetne az értekezés, mégis 
érdemes jobban átgondolni, hogy miért is lehetne „baj” 
az öregedés.

Az idősellátás területén közel 25 éves nemzetközi 
tapasztalattal rendelkező társaság, az IRMÁK Nonprofit 
Kft. közvetítőként nyújt segítséget mindazoknak, akik 
egyedül lépnek harcba az életkorral járó kihívásokkal. 
Komplex megoldási javaslatot kínálnak, melyben a 
legfontosabb, hogy biztonságos helyet biztosítsanak 
tartós idősotthoni ellátás, ápolás mellett, megszüntetve 
ezzel a következő évek bizonytalanságát. Akik értelmi 
fogyatékos gyermekeik, illetve saját maguk jövőjéről 
gondoskodnának, azoknak egyedülálló lehetőséget 
biztosít a cég támogatott lakhatás keretén belül, de 
idősotthonaik egyikében is kínálnak a család számára 
közös megoldást.

A komplex szolgáltatási csomag magában foglalja, hogy 
az ingatlannal rendelkező idős személy akár egyszeri fix 
összegért, vagy havi fix járadékért, szolgáltatásért, vagy 
ezek kombinációjáért cserébe garantált azonnali 
biztonságos idősotthoni ellátást kap, vagy maradhat 
akár saját ingatlanjában is.

www.irmak.hu / +36 30 222 0575 / +36 30 634 2883

idősotthoni ellátás, fogyatékos ellátás, támogatott 
lakhatás, személyre szabott elhelyezési lehetőség 

Alacsony, kiszámítható rezsiköltségek. 
Használjon klímát télen és nyáron is!

Klíma Szaküzlet
Érd, Balatoni út 72.

www.klimaszakuzletem.hu
06 70 532 9655

Keresse a Fisher és Fujitsu gépeinket 
partnereinknél!

N O V E L L A 

Önmagadnak 
akarj megfelelni!

 Szeptemberben történt, rögtön az iskolakezdés után, amikor 
Kincső odament az apjához nyitott tenyérrel.

– Kérek szépen pénzt!
– Tessék? – nézett fel Apa a számítógépe képernyőjéről. 
– Rózsaszín ruhákat akarok venni! – a tinilány a kezét még min-

dig az apja elé tartotta.
– Akarsz? – ismételte meg Apa felvont szemöldökkel.
– Nem is akarok, de kell – forgatta a szemét Kincső.
– Ezt kifejtenéd kérlek, hogy miért kell? 
– Mert mindenki olyanban jár. És én nem akarok kilógni. Tudod, 

a film miatt.
– Édes lányom, el sem férnek a szekrényben a ruháid. 
– De Apa, te ezt nem érted! – mondta a kislány már remegő 

ajkakkal. – Ha mindenki rózsaszínben megy be és én nem, akkor a 
legkevesebb, hogy kinevetnek, és soha, de soha nem lesznek barátaim.

– Ha csak ennyin múlik, akkor velük ne is akarj barátkozni!
– De Apa! – toppantott Kincső, és amikor látta, hogy az apját 

már biztosan nem nyeri meg, átkiabált a másik szoba irányába: – 
Anya!

Bő két napig tartottak a teátrális átvonulások a lakáson, a szo-
ba ajtajának a csapkodása, és hogy a tinilány nem szólt a szüleihez, 
mert az anyja tökéletesen egyetértett az apjával, hogy nincs szükség 
új ruhákra. Eközben összeszedte azokat, amelyekben legalább egy 
rózsaszín csík volt, és megpróbálta ezekkel kihúzni a következő he-
teket a suliban. De persze  mégsem olyanok voltak, mint a többieké, 
így nem érezte jól magát a bőrében.

Teltek a napok, jött az új tanévben az első hétvége majd a má-
sodik, és szép lassan lecsengett a rózsaszín hullám, mert azt a filmet 
már egy másik, illetve egy új sorozat váltotta le.

– Apa! – próbálkozott Kincső egészen más stílusban, mint ko-
rábban és a kezét sem merte előre kinyújtani. Arra játszott, hogy 
meghatják az apját a tágra nyitott szemek hatalmas pislogásai.

– Igen? – Apa most az ebédlőasztalnál ült, éppen a vacsorát fe-
jezte be.

– Tudod, láttam egy gyönyörű fekete ruhát.
– Eddig nem tudtam – válaszolta a férfi az utolsó falatok között 

–, de most már tudom.
– Szóval láttam, és nagyon-nagyon szeretném.
– A sorozat miatt?
– Igen, abban hordanak ilyet, de nem amiatt. Hanem mert a su-

liban mindenki ilyenben jár. 
– És hova lettek a rózsaszín cuccok?
– Áh, az kicsiknek való! – legyintett a lány, és úgy nézett apjá-

ra, mintha éppen egy dinoszaurusz csontvázat talált volna meg-
kövülve.

– Kislányom, nem. Sajnálom, de nem. Ahogy senki nem hord 
már rózsaszínt, hamarosan feketét sem.

– Ezt te nem érted! – görbült el Kincső szája és kétségbeesésében 
az asztalba kapaszkodott. – Hát nem tudod felfogni, hogy ez most 
más? Ettől lehetnék valaki!

De a lány már érezte, hogy ez is egy vesztes csata. Még megpró-
bálkozott az anyjánál, de ugyanúgy hiába. És kezdődtek elölről a 
sértődött napok.

Nos, valóban, a fekete ruha hullám is hamarosan elmúlt és már 
senki nem táncolta a sorozatban látott jellegzetes táncot sem, sőt, 
hamarosan az említésére is csak lenéző pillantással válaszoltak egy-
másnak a diákok.

A következő hétvégén csendben telt otthon a vacsora. Hárman 
ülték körül az asztalt, Apa, Anya és Kincső, aki már nem is remény-
kedett abban, hogy valaha menő lesz az osztályban. Korosztályával 
ellentétben azonban volt egy kedvelt időtöltése, szeretett olvasni.

– Miről szól? – kérdezte Apa, miután nézegette a lányát pár percig.
– Áh, nem érdekes. Csak egy Manga képregénykönyv...
– Ez most a legújabb őrület az iskolában?
– Dehogy! Ha megtudnák a többiek, még annyian sem állnának 

szóba velem, mint eddig. 
– Nem állnak szóba veled?
– De, csak kevesen, a barátaim. 
– És, a többiek véleménye mit számít?
– Hát, ők a ... népszerűbbek. 
Néhány percig még csendben ettek, Kincső közben olvasott, 

amikor Apa újra megszólalt.
– És ez, ez a Manga tényleg tetszik neked?
Kincső most először nézett fel.
– Persze, különben minek olvasnám?
– Hány rész vagy.... mit tudom én, hány fajta van még belőle?
– Sok. De csak erre az egyre volt elég a zsebpénzem.
– Tehát sok. 
S miközben a lány a plafont lesve az ujjain azt számolgatta, hány 

részt is látott a könyvesboltban, Apa kirakott a zsebéből egy gyűrött 
ötezrest. Kincső és az anyja értetlenül nézték.

– Ez mennyire elég?
– A következő kettő kijön belőle. De én ezt nem értem...
– Vedd meg! – mondta Apa további magyarázat nélkül, és felállt 

az asztal mellől. A tányérját a mosogatóba tette és bement a nappa-
liba. Mikor a lánya utolérte, már a kanapén ült.

– Rájöttem. Ezt most azért adtad, mert könyvről van szó és nem 
ruháról?

– Nem, nem ezért. Ha ruhákat szeretnél venni, akkor arra adnék 
pénzt. 

– Te miről beszélsz? Itt könyörögtem, hogy adj pénzt ruhákra..., 
de nem tetted.

– Tudom. Azért nem adtam, mert azokat a ruhákat nem te sze-
retted volna, hanem csak valami értelmetlen divathullámot követtél 
volna vele. Ezeket a könyveket meg te akarod. Ami tényleg te vagy, 
illetve ami tényleg téged érdekel és nem csak a többieknek való megfe-
lelési vágy hajt, abban mindig támogatni foglak. Azt szeretném, hogy 
soha ne aszerint élj, mások mit gondolnak, számodra csak az számít-
son, hogy téged mi tesz boldoggá.

A lány még egy darabig álldogált ott, nézte az apját, gyűrögette a 
bankjegyet, és legbelül érezte, hogy fontos lec-
két kapott. Ám a meghatódottságát véletlenül 
sem akarta kimutatni, vagy a férfit megölelni. 
Olyat a kamaszlányok nem tesznek.

ÍrtA: ványAi Pál

A M I  U TC Á N K M I N I  F E S Z T I VÁ L

Ilyen volt 
Másodszor volt  Mi 
Utcánk Mini Fesztivál 
augusztus végén. Ennek 
is – mint a többi buda-
örsi fesztivál-rendez-
vénynek – fő szervezője 
Selmeczi Ágnes, a 
PostART vezetője. Mint 
kérdéseinkre válaszolva 
elmondta, régi nagy 
álma valósult ezzel 
meg, egy olyan kulturá-
lis programsorozat, 
mely összefogja az egy 
utcában, a Clementis 
László utcában találha-
tó kultúrhelyszíneket. 
Ezek, a PostART-on kívül 
a Zichy Major és a 
Köztér18, a város kera-
mika fellegvára.

 Az elmúlt években hol a 
koronavírus, hol a kul-

turális célokra szűkebbre sza-
bott városi költségvetés miatt 
a nyár végi-kora őszi rendez-
vények elmaradtak, így tavaly 
éppen kapóra jött Lee Olivér 
és zenekarának kérése (az Ék 
zenekar idén is fellép, szom-
bat este), hogy befogadja-e a 
PostART azt a hármas koncer-
tet, melyre pályázaton pénzt 
nyertek, a Nemzeti Kulturális 
Alap könnyűzenét támoga-
tó Hangfoglalók programján. 
Selmeczi Ági természetesen 
igent mondott és e koncertek 
köré szerveződött tavaly is a 
többi program, hasonlóan az 
ideihez.

Bár idén már ismét volt 
Idesüss – Budaörs Napja ren-
dezvény is szeptember első 
szombatján a főúton, eme au-
gusztus végi minifeszt nem 
„konkurenciája” annak, hiszen 
az Idesüss elsősorban gyerek-
programokkal, -koncertekkel 
teletűzdelt családi nap, míg „a 
Mini Fesztivál inkább under-

ground, alternatív koncertek 
és performanszokkal tűzdelt 
képzőművészeti kiállítások 
kétnapos happeningje”  – fo-
galmazott a rendezvényszer-
vező.

Ennek ellentmondhat, 
hogy akkor mit keresett a prog-
ramok között Gryllus Vilmos 
koncertje (augusztus 26-án, 
szombat délelőtt), s ráadásul 
az miért fizetős, ha egyébként 
a fesztivál többi eseménye in-
gyenes? A Gryllus-koncert kü-
lönálló rendezvényként került a 
fesztivál menetébe, a Tücsökze-
ne produkcióval közösen szer-
vezett sorozat részeként, ami 
jellegénél fogva – zenebölcsi 
kisgyermekek és családjuk szá-
mára - tudtuk meg.

BőveBBen: 

https://budaorsinaplo.hu/

elkezdodott-a-mi-utcank- 

mini-fesztival/ 

És 

https://budaorsinaplo.hu/

nagy-sikert-aratott-a-mi-utcank-

mini-fesztival/
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Bu da ör si Nap ló 
Ki ad ja: Budaörsi Nap ló Bt. 

Felelős szerkesztő: 
ELLER ER ZSÉ BET eller60erzsebet@gmail.com 

Felelős kiadó a Bt. ügyvezetője
Szerkesztőség Bu da örs, Sza bad ság u. 137. 

föld szint  (a park ra néző ol da lon!)
Nyit va h.–p. 8:30-13:30 órá ig, 

egyéb időpont telefonon egyeztethető: 
06 30 6454-643, 06 30 1926676

E-ma il: budaorsinaplo1991@gmail.com
Főmunkatárs: Borhegyi Éva

Nyomdai előkészítés: és terjesztés: Kaszás Zoltán
  Hirdetés:ek: Eller Mária

Gyakornok: Bácsi-Tóth Adrián
Nyo más: EPC Nyomda  ISSN 1216-1985

AZ AUGUSZTUSI MEGFEJTÉS

Gyümölcsös sütemény nélkül nincs 

augusztus

A HOLLÓSY CUKRÁSZDA 

2000-2000 forintos utalványát nyerték: 

Bozsik Betti, Hubai Mihály Pál, Nagy 

Ferenc (Napsugár st.), Krizsa Károly

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

BUDA1/23/09BN1

NYITÁSI ELEMAKCIÓ

10

Widex hal lókészülék elem

Ft/db*

*Egy személy maximum 3 levél (18 db) elemet vásárolhat akciós áron. Az akcióban való részvétel feltétele, hogy hozza

magával a hal lókészülék nyi lvántartási kiskönyvét. Ha a fenti feltétel nem tel jesül , az akciós ár nem érvényes.

Az akció időtartama: 2023.09.14.- 2023.09.29.

INGYENES HALLÁSVIZSGÁLAT

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

AUCHAN KORZÓ BUDAÖRS

06 (30) 220 3624

budaors@widex.hu

Sport utca 2-4.



OPEL
HASZONJÁRMŰVEK 

www.opel.hu

Opel Fábián Budaörs 2040 Budaörs, Garibaldi utca 1. / Telefon: +36 23 802 822 / www.opelfabian.hu

A képen látható autók illusztrációk, melyek opcionális kiegészítőkkel is fel vannak szerelve. Kombinált használat esetén, a WLTP mérési ciklus szerint az Opel Vivaro Cargo modellek 
üzemanyag fogyasztása 6,5-8,0 l/100 km, CO2-kibocsátása 171-210 g/km; az Opel Movano Cargo modellek üzemanyagfogyasztása 7,0-11,1 l/100 km, CO2-kibocsátása 188-292 g/km. 
A Kiterjesztett Jótállás időtartama az új járművekre vonatkozó alap gyártói 2 ill. 3 éves, korlátlan futásteljesítményre szóló gyártói jótálláson felül, annak végétől kezdődően a megren-
delt csomag szerinti további időtartamra, Vivaro esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 100 000 km, Movano esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 200 000 km futásteljesít-

mény eléréséig terjed ki (attól függően, hogy melyik következik be hamarabb), a megrendelt csomagban foglalt feltételek szerint. További részletek a weboldalon.


